

EDITORIAL

Olikoye Ransome-Kuti: a treasured advocate for primary health care and a pioneer of good health governance

DOI: 10.29063/ajrh2023/v27i5s.1

Friday Okonofua

Editor in Chief, African Journal of Reproductive Health, Centre Leader, Centre of Excellence in Reproductive Health Innovation, University of Benin, Nigeria; and Editor, African Journal of Reproductive Health

***For Correspondence:** Email: feokonofua@yahoo.co.uk; friday.okonofua@cerhi.uniben.edu



Olikoye Ransome-Kuti, MD, FRCP Edinburgh, Professor of Paediatrics and Child Health, former Minister of Health of Nigeria, and a pioneering advocate of the principles and practice of primary health care died on June 1, 2003, at the age of 75 years. June 1, 2023 marks the 20th anniversary of his death at which time he would have been 95 years old.

Given the phenomenal contributions he made to primary health care worldwide, and to the promotion of sexual and reproductive health care in the African region, the *African Journal of Reproductive Health (AJRH)* has considered it worthwhile to dedicate a special edition to mark the 20th anniversary of his death with the hope that this will help to reawaken consciousness in the principal elements of social justice, equity, and social inclusion in health care for which he

devoted his life. The AJRH believes that despite its numerous challenges, Africa has leading innovators and exemplars in the field of health that have helped and can help to revamp the daunting health systems challenge and revigorate development in the continent. It is only by showcasing these leaders and innovators that new patterns of visionaries for growth and development can be thrown up in the region. We believe strongly that Professor Olikoye Ransome-Kuti is one such leader and despite his death, his memories can help to rejig the pathway that need to be followed to reactivate health care delivery and innovations in Africa.

In December 2022, the AJRH invited papers for consideration for publication in its special edition to commemorate the 20th year anniversary of the death of Professor Olikoye Ransome-Kuti. The invitations were in two parts. The first was for commentaries by his associates and friends who knew him well in order to recapture his life and contributions to health and development, while the second part was for scientific papers from a broader scientific audience to provide evidence on ways in which the passions he showed for health in his lifetime are being addressed in present-day health care delivery systems.

The invited commentaries resulted in four submissions all of which are published in this special edition of the journal. In her contribution, the current Executive Director of the United Nations Fund for Population Activities (UNFPA), New York, Dr Natalia Kanem described Professor Ransome-Kuti as “a giant of Africa whose reach spanned the globe”¹ and her special mentor and teacher. A former Minister of Health of Nigeria (2002-2007), Professor Eyitayo Lambo provided a detailed analysis of the several milestones achieved by Professor Ransome-Kuti in his tenure in office and concluded by describing him as “a distinguished academic, professional, public servant, technocrat, reformer, change agent, and mentor”³, while another Minister of Health, Professor IF Adewole who

served the country from 2015 to 2019 described him as a “very outstanding Minister of Health of Nigeria”³.

The last tribute was written by the distinguished Professor Emeritus Nimi Briggs, a former Vice Chancellor of the University of Port Harcourt, one of Nigeria’s leading Universities, and a teacher and advocate for sexual and reproductive health and rights. Professor Briggs wrote the tribute which was revised and accepted for publication on March 25, 2023⁴ but unfortunately, himself died suddenly on April 10, 2023. Professor Nimi Briggs in his tribute, described Olikoye Ransome-Kuti as “a quality teacher and clinician, an iconic public health proponent and a relentless supporter of the course of the poor and underprivileged”. It is an irony of fate that this tribute by Professor Nimi Briggs was perhaps the last scientific writing he undertook before he died. A tribute in his memory is featured in the May 2023 regular edition of the journal⁵.

This journal’s call for articles from a broader scientific audience equally yielded amazing results. During the period, the journal received 21 scientific research articles for the special edition. However, after peer review, only seven articles were accepted for publication, all of which are featured in this special edition of the journal. The articles focused on key issues that epitomize the research and public health exertions of Professor Olikoye-Ransome-Kuti in his lifetime.

These include articles that relate to gender and health⁶, family planning⁷, young peoples’ health and social development⁸, maternal health care⁹, and health inequality¹⁰.

This edition also feature an article that report the performances of a model primary health care centre which was established in Lagos¹⁰ under Professor Ransome-Kuti’s philosophy for using appropriate and effective technologies that communities can use to access basic health services. Although several challenges were outlined in the article, it is refreshing that a new generation of health providers are upscaling the practice of primary health in Nigeria using innovative approaches.

To conclude, this special edition of the AJRH provides memorable features of the life and times of Professor Olikoye Ransome-Kuti and his contributions to health and social development in Nigeria and the African region. Unfortunately, there is no clear evidence

in this edition, and in our understanding of health development in Nigeria, that the most endearing principles of his contributions to health are being upheld in a sustainable and relentless way in the country. We believe that one of the most effective ways to relive the memories of this icon is to ensure that his preachments and contributions are held firm in the country’s health care delivery system, which will have implications for the rest of Africa.

Conflict of interest: None

References

1. Kanem N. Tribute to Professor Olikoye Ransome-Kuti. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 13-14.
2. Eyitayo L. Olikoye O. Ransome-Kuti: A testimony of his achievements in health reforms and public health governance. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 15-26
3. Adewole IF. Olikoye Ransome-Kuti-Nigeria’s outstanding Minister of Health; A tribute. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 27-30.
4. Briggs ND. Remembering Olikoye Ransome Kuti (1927-2003): An inimitable public health physician and a tireless advocate of primary health care. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 31-35.
5. Okonofua F, Ogu R and Briggs N. An unforgettable advocate for reproductive health and rights in Africa. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 edition, 9-20.
6. Millar E, Mitiku F, Hiruy HN and Barden-O’Fallon J. Differences by age group in gender-related attitudes in Oromia, Ethiopia: Findings from a cross-sectional study of women of reproductive age. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 36-45.
7. Lim S, Lee H, Lee J, Geda NR and Nam E. Priority analysis of factors affecting family planning practices among Ethiopians using a decision tree analysis. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 46-57.
8. Uka VK, Ekpoanwan EE, Nsemo AD and Etowa J. Sexual and Reproductive Health Services Awareness and Utilisation Among Young People in a Semi-Urban Community in Cross River State, Nigeria. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 58-70.
9. Ombere SO, Nyambedha EO, Haller T and Merten S. Local perspectives on policy implementation of free maternity health services in Kenya: Implications for universal health coverage. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 71-81.
10. Ngene NC, Khaliq OP and Moodley J. Inequality in health care services in urban and rural settings in South Africa. *African J Reprod Health* 2023, May 2023 special edition, 87-95.

ÉDITORIAL

Olikoye Ransome-Kuti: un ardent défenseur des soins de santé primaires et un pionnier de la bonne gouvernance de la santé

DOI: 10.29063/ajrh2023/v27i5s.1

Friday Okonofua

Rédacteur en chef, African Journal of Reproductive Health, Chef de centre, Centre d'excellence en innovation en santé reproductive, Université du Bénin, Nigeria ; et éditeur, African Journal of Reproductive Health

***Pour la Correspondance:** Courriel: feokonofua@yahoo.co.uk; friday.okonofua@cerhi.uniben.edu



Olikoye Ransome-Kuti, MD, FRCP Edinburgh, professeur de pédiatrie et de santé infantile, ancien ministre de la Santé du Nigéria et défenseur pionnier des principes et de la pratique des soins de santé primaires est décédé le 1er juin 2003 à l'âge de 75 ans. Le 1er juin 2023 marque le 20e anniversaire de sa mort, date à laquelle il aurait eu 95 ans.

Compte tenu des contributions phénoménales qu'il a apportées aux soins de santé primaires dans le monde et à la promotion des soins de santé sexuelle et reproductive dans la région africaine, le Journal africain de la santé reproductive (AJRH) a jugé utile de consacrer

une édition spéciale pour marquer le 20e anniversaire de sa mort avec l'espoir que cela contribuera à réveiller la conscience dans les principaux éléments de justice sociale, d'équité et d'inclusion sociale dans les soins de santé pour lesquels il a consacré sa vie. L'AJRH estime qu'en dépit de ses nombreux défis, l'Afrique dispose d'innovateurs et d'exemples de premier plan dans le domaine de la santé qui ont aidé et peuvent aider à relever le défi de taille des systèmes de santé et à revigorer le développement sur le continent. Ce n'est qu'en présentant ces leaders et innovateurs que de nouveaux modèles d'innovateurs pour la croissance et le développement peuvent être lancés dans la région. Nous croyons fermement que le professeur Olikoye Ransome-Kuti est l'un de ces leaders et malgré sa mort, ses souvenirs peuvent aider à réorienter la voie à suivre pour réactiver la prestation des soins de santé et les innovations en Afrique.

En décembre 2022, l'AJRH a invité des articles à examiner pour publication dans son édition spéciale pour commémorer le 20e anniversaire de la mort du professeur Olikoye Ransome-Kuti. Les invitations étaient en deux parties. La première était destinée aux commentaires de ses associés et amis qui le connaissaient bien afin de retracer sa vie et ses contributions à la santé et au développement, tandis que la deuxième partie était destinée aux articles scientifiques d'un public scientifique plus large pour fournir des preuves sur la manière dont les passions qu'il montré pour la santé au cours de sa vie sont pris en compte dans les systèmes de prestation de soins de santé actuels.

Les commentaires invités ont donné lieu à quatre soumissions qui sont toutes publiées dans cette édition spéciale de la revue. Dans sa contribution, l'actuelle directrice exécutive du Fonds des Nations Unies pour les activités en matière de population (UNFPA), à New York, le Dr Natalia Kanem a décrit le

professeur Ransome-Kuti comme "un géant de l'Afrique dont la portée s'étendait sur le monde"¹ et un mentor et enseignant spécial. Ancien ministre de la Santé du Nigéria (2002-2007), le professeur Eytayo Lambo a fourni une analyse détaillée des plusieurs étapes franchies par le professeur Ransome-Kuti dans son mandat et a conclu en le décrivant comme « un universitaire distingué, professionnel, fonctionnaire, technocrate, réformateur, agent de changement et mentor »³, tandis qu'un autre ministre de la Santé, le professeur IF Adewole qui a servi le pays de 2015 à 2019, l'a décrit comme un « très remarquable ministre de la Santé du Nigéria »³.

Le dernier hommage a été écrit par le distingué professeur émérite Nimi Briggs, ancien vice-chancelier de l'Université de Port Harcourt, l'une des principales universités du Nigeria, et enseignant et défenseur de la santé et des droits sexuels et reproductifs. Le professeur Briggs a écrit l'hommage qui a été révisé et accepté pour publication le 25 mars 2023⁴ mais malheureusement, lui-même est décédé subitement le 10 avril 2023. Le professeur Nimi Briggs dans son hommage, a décrit Olikoye Ransome-Kuti comme "un enseignant et un clinicien de qualité, un promoteur emblématique de la santé publique et défenseur acharné du parcours des pauvres et des défavorisés ». C'est une ironie du sort que cet hommage du professeur Nimi Briggs soit peut-être le dernier écrit scientifique qu'il ait entrepris avant de mourir. Un hommage à sa mémoire est présenté dans l'édition régulière de mai 2023 de la revue⁵.

L'appel à articles de cette revue auprès d'un public scientifique plus large a également donné des résultats étonnants. Au cours de la période, la revue a reçu 21 articles de recherche scientifique pour l'édition spéciale. Cependant, après examen par les pairs, seuls sept articles ont été acceptés pour publication, qui sont tous présentés dans cette édition spéciale de la revue. Les articles portaient sur des questions clés qui incarnent les efforts de recherche et de santé publique du professeur Olikoye-Ransome-Kuti au cours de sa vie. Il s'agit notamment d'articles liés au genre et à la santé⁶, à la planification familiale⁷, à la santé et au développement social des jeunes⁸, aux soins de santé maternelle⁹ et aux inégalités en matière de santé¹⁰.

Cette édition contient également un article qui rend compte des performances d'un modèle de centre de soins de santé primaires qui a été créé à Lagos¹⁰ selon la philosophie du professeur Ransome-Kuti pour l'utilisation de technologies appropriées et efficaces que les communautés peuvent utiliser pour accéder aux services de santé de base. Bien que plusieurs défis aient été soulignés dans l'article, il est rafraîchissant qu'une nouvelle génération de prestataires de soins de santé étende la pratique des soins de santé primaires au Nigeria en utilisant des approches innovantes.

Pour conclure, cette édition spéciale de l'AJRH présente des caractéristiques mémorables de la vie et de l'époque du professeur Olikoye Ransome-Kuti et de ses contributions au développement sanitaire et social au Nigeria et dans la région africaine. Malheureusement, il n'y a aucune preuve claire dans cette édition, et dans notre compréhension du développement de la santé au Nigeria, que les principes les plus attachants de ses contributions à la santé sont maintenus de manière durable et implacable dans le pays. Nous pensons que l'un des moyens les plus efficaces de revivre les souvenirs de cette icône est de veiller à ce que ses prédications et ses contributions soient maintenues fermement dans le système de prestation de soins de santé du pays, ce qui aura des implications pour le reste de l'Afrique.

Conflit d'intérêts: Aucun.

Références

1. Kanem N. Hommage au professeur Olikoye Ransome-Kuti. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 13-14.
2. Eytayo L. Olikoye O. Ransome-Kuti : Un témoignage de ses réalisations dans les réformes de la santé et la gouvernance de la santé publique. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 15-26
3. Adewole SI. l'exceptionnel ministre de la Santé d'Olikoye Ransome-Kuti-Nigeria ; Un hommage. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 27-30.
4. Briggs ND. En souvenir d'Olikoye Ransome Kuti (1927-2003) : médecin de santé publique inimitable et défenseur infatigable des soins de santé primaires. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 31-35.
5. Okonofua F, Ogu R et Briggs N. Un défenseur inoubliable de la santé et des droits reproductifs en Afrique. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 9-20.
6. Millar E, Mitiku F, Hiruy HN et Barden-O'Fallon J. Différences selon le groupe d'âge dans les attitudes liées au genre à Oromia, Éthiopie : résultats d'une étude transversale sur les femmes en âge de procréer. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 36-45.
7. Lim S, Lee H, Lee J, Geda NR et Nam E. Analyse prioritaire des facteurs affectant les pratiques de planification familiale chez les Éthiopiens à l'aide d'une analyse d'arbre de décision. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 46-57.
8. Uka VK, Ekpoanwan EE, Nsemo AD et Etowa J. Sensibilisation et utilisation des services de santé sexuelle et reproductive chez les jeunes dans une communauté semi-urbaine de l'État de Cross River, au Nigeria. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 58-70.
9. Ombere SO, Nyambedha EO, Haller T et Merten S. Perspectives locales sur la mise en œuvre des politiques de services gratuits de santé maternelle au Kenya : Implications pour la couverture sanitaire universelle. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 71-81.
10. Ngene NC, Khaliq OP et Moodley J. Inégalité dans les services de soins de santé en milieu urbain et rural en Afrique du Sud. *African J Reprod Health* 2023, édition spéciale mai 2023, 87-95.